
برگ�زاری دادگاه به صورت علن�ی از مؤلفه های 
مهم تحقق عدال�ت قضایی و محاکم�ه عادلانه 
است. قوه قضائیه هم بار  ها از برگزاری دادگاه های 
علنی استقبال کرده اس�ت، اما قانون برای این 
موضوع محدودیت   هایی داش�ته و دارد. نظارت 
عمومی و خ�واص حقوقی ب�ر رون�د قضایی، از 
خطاهای دادرسی خواهد کاست. یکی از موارد 
نام�ه دو روز پیش رئی�س قوه قضائی�ه به رهبر 
انق�اب همی�ن برگ�زاری دادگاه های مفاس�د 
اقتصادی به صورت علنی بود ک�ه رهبر انقاب 
هم ضمن تأکید بر محاکمه عادلانه، با آن موافقت 
کردند. روز گذش�ته نیز سخنگوی دستگاه قضا 
با اشاره به استیذان صورت گرفته از رهبری، از 
برگزاری دادگاه مفسدان اقتصادی با »نام و نشان 
و تصویر « خب�ر داد. برگزاری دادگاه با انتش�ار 
»نام و نش�ان و تصویر متهم« فرات�ر از برگزاری 
دادگاه به صورت علنی است. رویه شکل گرفته 
تاکنون بدین نحو بوده است که تصاویر متهمان 
در دادگاه های علنی هم یا از پش�ت نشان داده  
می شد یا شطرنجی و تنها صوت مذاکرات صورت 
گرفته در دادگاه منتشر  می شد و همین انتشار 
صوتی مذاکرات، دادگاه را علنی می کرد؛ اما از این 
پس فقط صوت دادگاه مفسدان اقتصادی منتشر 
نخواهد شد، بلکه »نشان و تصویر « این متهمان 
که غالبا ذی س�مت و مدیر دولتی هم هس�تند 
به صورت غیرش�طرنجی نش�ر خواه�د یافت. 
وي با بي��ان اينكه ب��راي مقابله با مفس��دان چند 
بازپرس ويژه تعيين ش��د، گفت: دادس��تان تهران 
مأمور پشتيباني اين قضات و نظارت بر كار آنها شد. 
همچنين معاون اول قوه قضائيه و دادستان كل هم 
مأموريت هاي جداگانه اي در اين رابطه پيدا كردند. 

   ممنوع  الخروجي بیش از 100کارمند و افراد 
صاحب منصب

غلامحس��ين محس��نی اژه اي ادامه داد: تا به امروز 
۶۷نفر از افراد متخلف و متهم دستگير و بازداشت 
شدند و بيش از 100 نفر اعم از كارمند دولت، صاحب 
منصب و غيره ممنوع الخروج شدند و براي ۲۵پرونده 

هم كيفرخواست صادر شده است. 
وی اظهار داشت: براي سرعت و دقت در رسيدگي با 
توجه به محدوديت هاي قانوني موجود، بايد استجازه 
از مقام معظم رهب��ري مي كرديم، در موارد خاصي 

استجازه مطرح و ايشان هم موافقت كردند. 
معاون اول قوه قضائيه با بي��ان اينكه بعد از موافقت 
رهبري، نشستي با حضور رئيس قوه قضائيه برگزار 
شد، گفت: مقرر شد شش شعبه دادگاه با سه قاضي 
حداقل داراي ۲0س��ال سابقه قضايي تشكيل شود 
كه در چارچوب اس��تجازه اين دادگاه ها كار خود را 

آغاز كنند. 
   اعام اسامي اخالگران

محس��ني اژه اي در پاس��خ به اين س��ؤال كه مردم 

چگونه قاطعيت دستگاه قضا را در برخورد با مفسدان 
اقتصادي تشخيص دهند، گفت: من بارها گفته ام كه 
استجازه اي كه در مرقومه اخير صورت گرفت، همين 
بود. براي اينكه مردم هم در جريان قرار گيرند عنوان 
كرديم كه دادگاه ها علني، با نام و نشان و عكس باشد. 
در رابطه با تش��خيص مفس��د في الارض هم قانون 
روشن كننده است. به هيچ وجه مسامحه و تخفيف در 
نظر گرفته نمي شود. اميدواريم با انتشار دادگاه هاي 

علني، قاطعيت اثر خود را نشان دهد. 
وي در پاس��خ به اين س��ؤال كه اخيراً وزي��ر كار در 
مجلس استيضاح شد، اتهاماتي در جلسه استيضاح 
نس��بت به نمايندگان و وزير س��ابق مطرح شد، آيا 
مدعي العموم به اين موض��وع ورود مي كند، گفت: 
به همه مدي��ران مي گوييم، اگ��ر اطلاعاتي داريد 
بگوييد و گرنه مدعي العم��وم مي تواند از اين طريق 

اعلام جرم  كند. 
سخنگوي دستگاه قضا در اين باره تأكيد كرد: هيئت 
)رئيسه( خود مجلس بايد در مورد آن مطالب، روز 
استيضاح نظر بدهد و سپس دادس��تاني به عنوان 

مدعي العموم ورود كند. 
محسني اژه اي در پاسخ به س��ؤالي مبني بر اينكه 
هفته پيش معاون سابق بانك مركزي دستگير شده 
است و در راستاي تحقيقات تكميلي از افراد بيشتر، 
آيا اين فرد احضار شده است؟ گفت: اينكه دستگيري 
در دستور كار هست يا نه، زماني مطرح مي شود كه 
در تحقيقات مشخص ش��ود، اتهامي روي اين فرد 
لحاظ شود تا اين لحظه به عنوان مطلع و شاهد نياز به 
احضار مطرح نشده و تاكنون وي احضار نشده است. 

بازداشت هم با توجه به عدم احضار مطرح نيست. 
وي در رابط��ه ب��ا تش��كيل پرونده ب��راي محمود 
احمدي نژاد گفت: براي احمدي نژاد پرونده تشكيل 
شده و در دست بررسي است. معاون اول قوه قضائيه 
در خصوص تعيين وقت دادگاه در پرونده مش��ايي 
هم گفت: اشكالاتي مطرح بود در پرونده و نمي دانم 
رفع شده يا نه. با اين حال پرونده هنوز تعيين وقت 

نشده است. 
   نه 1۸میلیارد گم شده بود، نه ۹میلیارد

محسني اژه اي در پاسخ به اين سؤال كه آيا موضوع 

گم ش��دن ۹ميليارد دلار ارز دولتي صحيح اس��ت، 
گفت: دادستان تهران يوس��فيان ملا از نمايندگان 
مجلس كه فرد فعالي هم است را خواست و مدرك را 
جويا شدند. اين فرد هم اعلام كرد كه من سخن اين 
چنيني نگفته ام. با اين حال آنچه در رسانه ها مطرح 
شده است، صحيح نيست و برخي از دولتمردان فعلي 
چنين حرف هايي را با رقم 18ميليارد اعلام  كردند كه 
نه آن موضوع و نه اين صحت ندارد. از اين پس هم 
قرارشده هر كسي حرفي زد و مسائلي را عنوان كرد، 

احضار شود و اگر اطلاعاتي دارد ارائه كند. 
  دیر یا زود از بازداش�ت پسر نوبخت مطلع 

مي شوید
سخنگوي دستگاه قضا در پاسخ به سؤال »جوان« 
مبني بر اينكه ش��ايعاتی در راستاي بازداشت پسر 
آقاي نوبخت با مقادير قابل توجهي سلاح و مهمات 
مطرح شده، آيا ش��ما اين را تأييد مي كنيد، گفت: 
اينكه اينجا اس��م مي بريد، يك مق��دار كار را براي 
ما سخت مي كند. البته اس��م هم نبريد من متوجه 
نمي شوم! معمولاً اينجور چيزها اگر باشد، دير يا زود 

مطلع مي شويد. 
   احضار رئیس سابق حراست بانك مرکزي

محسني اژه اي همچنين در پاسخ به اين سؤال كه 
شنيده شده رئيس سابق حراست بانك مركزي قبلي 
احضار شده است، گفت: اين فرد احضار شده و از وي 

تحقيقاتي به عمل آمده است. 
وي در پاس��خ به اين س��ؤال كه محم��ود صادقي 
نماينده مجلس صحبت هايي در مجلس كرده، آيا 
به آنها رس��يدگي مي ش��ود، گفت: بله اين نماينده 
صحبت هايي كرده اس��ت ك��ه هم وزي��ر اقتصاد و 
هم طيب نيا وزير اقتصاد س��ابق ب��ه آن جواب داده 
است. اين فرد ش��اكي خصوصي هم دارد و هيئت 
بررسي مجلس هم گفته كه اين صحبت ها با وظايف 
نمايندگي تطابق ندارد و دادس��تاني بايد ورود پيدا 
كند.   وي در پاسخ به س��ؤال ديگري درباره پرونده 
خسرو تاج و آذرمهر در پرونده واردات خودرو گفت: 
فرد اولي بازداشت نشده و اگر وثيقه اي صادر نشده، 
اطلاع ندارم ولي جزو كساني است كه از او تحقيق 
شده است. نفر دوم بازداشت بود، اما اينكه الان آزاد 

شده يا خير نمي دانم. 
سخنگوي قوه قضائيه در پاسخ به سؤال ديگري در 
رابطه با برنامه قوه قضائيه براي ممنوع الخروج كردن 
مديران يا مسئولاني كه استعفا داده يا بركنار شده اند، 
عنوان كرد: صرف اس��تعفا و بركنارشدن منجر به 
ممنوع الخروجي نمي شود، اما اگر اتهامي وارد شود و 

بيم خروج باشد، ممكن است ممنوع الخروج شود. 
محسني اژه اي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه آيا 
انبار داروي كشف شده منتسب به دختر نعمت زاده 
است، صحت دارد يا خير گفت: خبرش را شنيدم، اما 
چون سازمان تعزيرات ورود كرده نمي دانم منتسب 

به آنها هست يا خير. 

| روزنامه جوان |  ش��ماره 5443

884984403سرويس اجتماعي 88498440سرويس اجتماعي

دو  ش��نبه 22 م��رداد 1397 |اول ذی الحج��ه 1439 |

نایب رئیس کمیسیون قضایي مجلس: قاچاقچیان کودکان کار را از کشورهاي فقیر به کشور ما وارد مي کنند، ولي پس از 
دستیابي به اهداف خود با قتل فرد که مي تواند یك کودك هم باشد، اقدام به قاچاق اعضای بدن مي کنند

ردپاي مافيای اعضای انسان در ورود و خروج اتباع بيگانه

 مفسدان اقتصادي
 با نام و تصوير محاکمه مي شوند

سخنگوی دستگاه قضا:

دردسرهاي حضور اتباع غیرمجاز براي کشور 
یکي دو تا نیس�ت؛ تحمیل میلیاردها تومان 
هزینه به نظام س�امت براي واکسیناسیون 
و انتق�ال بیماري ه�اي واگیر ی�ا چالش هاي 
مرتب�ط با ایج�اد مش�اغل کاذب، ب�ي کاري 
کارگران ایران�ي و ش�کل گیري پدیده هایي 
همچون حاشیه نشیني و باندهاي تکدي گري 
تنه�ا نمونه هایي از این چالش هاس�ت. اتباع 
غیرمج�از و درگیري ش�دن آنها ب�ا باندهاي 
قاچاق انس�ان و خرید و ف�روش اعضاي بدن 
چال�ش دیگري اس�ت ک�ه مي توان�د امنیت 
کشورمان را زیر سؤال ببرد و عاوه بر درگیري 
میان قاچاقچیان و مأم�وران امنیتي و نظامي 
سبب ایجاد چهره نامناسبي از ایران در فضاي 
بین المللي ش�ود. هم�ه اینها مواردي اس�ت 
که ض�رورت نهایي کردن لایحه س�اماندهي 
اتباع بیگانه را بیش از پیش به رخ مي کش�د. 
اتباع بيگانه غيرمجاز هميشه يكي از بحث هاي 
مهم در جامعه ما را به خود اختصاص داده است. 
طبق برآوردها س��الانه حدود 10ميليارد تومان 
در كش��ور براي خدمات بهداش��تي مهاجران و 
پناهندگان هزينه مي ش��ود و بنابر اعلام وزارت 
بهداش��ت اين وزارتخانه حدود چهار برابر آنچه 
كميسارياي عالي پناهندگان براي ارائه خدمات 
بهداشتي در اختيار قرار داده  است، براي كنترل 
وضعيت بهداشتي اتباع خارجي هزينه مي كند؛ 
به طوري كه خدمات بهداشتي به صورت رايگان 

به اين اتباع ارائه مي شود. 
هر چند با تغيير اوضاع اقتصادي و كاهش ارزش 
ريال اتباع علاقه كمتري براي مهاجرت به كشور 
و حضور در اي��ران از خود نش��ان مي دهند، اما 
چالش هاي آنه��ا براي كش��ورمان و هزينه های 
مادي و معنوي كه به س��اختار كش��ور تحميل 
مي كنند، همچنان پا برجاست. آنطور كه يحيي 
كمالي پ��ور نايب رئي��س كميس��يون قضايي و 
حقوقي مجلس مي گويد، مهم ترين مس��ئله در 
ش��رايط فعلي ورود اتباع تحت پوشش باندهاي 
قاچاق انسان به كشور اس��ت. اكثر قاچاقچيان 

كودكان كار و افراد ديگر را ب��ه دلايلي از جمله 
سوء اس��تفاده هاي كاري از كش��ورهاي حاشيه 
خليج فارس و كش��ورهاي فقير به كشور ما وارد 
مي كنند، ولي پس از دستيابي به اهداف خود با 
قتل فرد كه مي تواند يك كودك هم باشد، اقدام 

به قاچاق اعضاي بدن مي كنند. 
    باندهاي قاچاق انسان 

كمالي پور با انتقاد از بي توجهي به ورود و خروج 
اتباع بيگانه افغاني و پاكس��تاني تحت پوش��ش 
باندهاي قاچاق انس��ان معتقد است: مسئولان 
كش��ور ما عزم جدي براي مبارزه ب��ا قاچاق در 
ابعاد مختلف از جمله قاچاق انس��ان ندارند. وي 
تصريح مي كند: ب��ا وجودي كه ش��رايط فعلي 
جامع��ه رغبت اتب��اع را براي ورود به كش��ور ما 
كاهش داده و درصد بس��ياري از اتباع افغاني در 
حال حاضر به دنبال خروج از كش��ور هس��تند، 
اما آسيب حاصل از فعاليت قاچاقچيان انسان از 
ساليان گذشته تاكنون مشكلات بسياري را براي 
مردم به وجود آورده است.  نماينده مردم جيرفت 
و عنبرآباد در مجلس شوراي اسلامي، با اشاره به 
اينكه درصدي از باندهاي قاچاق انسان به ورود 
و خروج كودكان كار تبعه افغانستان و پاكستان 

از كش��ور اقدام مي كنند، مي افزايد: متأس��فانه 
بخشي از خودروهاي انتقال دهنده محموله هاي 
قاچاق انس��ان در مرزها نيز دچار مشكل شده، 
درگيرهاي بسياري ميان قاچاقچيان و مأموران 
امنيتي و نظامي به وجود مي آورد، بنابراين همين 
مسئله هم سبب ايجاد چهره نامناسبي از ايران در 
فضاي بين المللي شده است؛ درچنين شرايطي 
اگر از مرزها به درس��تي كنترل و حفاظت شود، 
ميزان قاچاق انس��ان به ميزان بسياري كاهش 
پيدا مي كند.  وي با تأكي��د براينكه خودروهاي 
بس��ياري در مرزها محموله هاي قاچاق انس��ان 
را منتقل مي كنند، تصريح مي كند: متأس��فانه 
هيچ برخورد قاطعانه اي با قاچاقچيان نش��ده و 
جلوگي��ري از قاچاق انس��ان در برنامه و اولويت 
كاري دستگاه هاي ذي ربط نيست، زيرا در صورت 
توجه به اين مس��ئله ميزان ناامني ها و خطرات 
حاصل از حضور اتباع بيگانه در كشور به ميزان 

قابل توجهي كاهش پيدا مي كند. 
    لزوم ساماندهي اتباع بیگانه

فتح اله بيات، رئيس اتحاديه كارگران قراردادي و 
پيماني هم با اشاره به قاچاق انسان در ورود اتباع 
بيگانه تصريح مي كند: مرزهاي ما بايد به شكلي 

نظارت و كنترل ش��وند كه از طريق قاچاق هيچ 
مهاجري نتواند وارد كشور شود و اگر هم به شكل 
قانوني و در قالب تاجر، گردش��گر يا براي درمان 

آمد، با دقت مورد رصد قرار گيرد. 
رئيس اتحاديه كارگ��ران ق��راردادي و پيماني 
مي افزايد: متأس��فانه در خبرها مي ش��نويم كه 
ع��ده اي از اتباع بيگان��ه به ش��كل قاچاقي و در 
يك س��واري پنهان ش��ده اند تا خود را از طريق 
مرزها به داخل كشور برسانند، اما وقتي از قاچاق 
انسان باخبر مي شويم كه ماشين تصادف كرده و 

سرنشينان آن از بين رفته اند. 
بيات با تأكيد بر بس��ته ماندن مرزهاي كش��ور 
مي گويد: وزارت كش��ور با هم��كاري مجلس و 
وزارتخانه ه��اي كار و ام��ور خارج��ه، لايح��ه 
س��اماندهي اتباع بيگانه را هرچه سريع تر نهايي 
و تصويب كن��د تا جل��وي ورود غيرقانوني اتباع 

بيگانه گرفته شود. 
 حامان اتباع غیرمجاز قاچاقچي انسان 

نیستند
حجت الاسلام حس��ين رضايي، رئيس سازمان 
قضايي نيروهاي مسلح اس��تان كرمان به عنوان 
يكي از مناط��ق درگير با پدي��ده اتباع غيرمجاز 
معتقد اس��ت: اطلاق قاچاق انس��ان بر حاملان 
اتباع افغان��ي غيرمجاز، صحي��ح و اصلًا منطبق 
با قانون نيس��ت.  وي با بيان اينكه قاچاق انسان 
شامل موارد خاصي است، مي افزايد: طبق قانون 
اگر انگيزه شخص برداشت اعضا، فحشا، بردگي و 
ازدواج باشد، جرم قاچاق انسان را مي توان بر آن 
اطلاق كرد. خارج از اين چهار مورد، اطلاق قاچاق 
انسان صحيح نيست. پس دقت كنيم و مسئله اي 
را كه قاچاق انسان نيست، قاچاق قلمداد نكنيم تا 

بخواهيم بر آن آثاري بار كنيم. 
براس��اس آخرين گزارش ارائه ش��ده در جلسه 
كميسيون س��اماندهي اتباع خارجي به رياست 
وزير كشور از ابتداي س��ال جاري تاكنون تعداد 
۶۳0 هزار نفر از اتباع خارجي غيرمجاز شناسايي 
و بازگردانده ش��دند، اما انگار حكايت همچنان 

باقي است. 

در این ستون پیام ها،  متن ها، عکس نوشت ها و خبرهاي کوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهیم کرد؛ بدون 
هیچ گونه توضیح و تفسیر. بازنشر این موارد هم به منزله تأیید 

یا رد محتواي هیچ کدام از آنها نیست. 

  اس�ماعیل آذري با انتش�ار این عک�س تویی�ت زد: دو خانم از 
س��ربالايي با الاغ و دبه آب بالا مي آمدند، چند دقيقه هم كلام ش��دم، 
پيشنهاد كتاب دادم براي بچه هاشون قصه بخوانند، با تندي و جديت 
گفت:نمي خوانم و نمي خواهم، ما مش��كل آب، جاده و بيكاري داريم. 
گفتم: مسئول نيستم و توانايي اين كارها را ندارم در مورد فوايد كتاب 

گفتم. كتاب ها را گرفت و رفت.

   مهسا امرآبادي با انتشار این عکس توییت زد: مهاجرت معكوس 
كردم! از تهران به زيباكنار آمدم و از اين تصميم راضي ام. كرايه خانه در 
تهران غيرمنطقي شده بود و بايد تصميمم را مي گرفتم. شهر خشن و 

بي رحم را ترك كردم و سلام بر شمال.

  بنت النجف با انتشار این عکس توییت زد: جالبه ها... امروز فهميدم 
كه محتكر و قاتل توي جهنم هم درجه اند. قاتل آدم رو يك باره ميكشه، 

اما محتكر با احتكار و گرونفروشي باعث مرگ تدريجي ميشه... 

   مهذب با انتش�ار این عکس توییت زد: »زن در حجاب همچون 
مرواريدي گرانبها در صدف است« خيلي فكر كردم چي واسه اين عكسا 

بنويسم، ولي هيچي زيباتر از اين جمله پيدا نكردم.

 شهاب اسفندیاري با انتشار این عکس توییت زد: چقدر اين دبيرخانه 
صنعت، معدن، تجارت شنبه ش��ب در گفت وگوي ويژه خوب حرف زد. با 
سوز و شور و غيرت. به مسئولان نهيب زد: طوري نشده كه! چرا خودتان را 
باخته ايد! چرا به جان هم افتاده ايد! اين ترامپ زنش را هم نمي تواند اداره 

كند! منشأ مشكلات ما داخلي است! يك عده دارند تباني مي كنند... 

  خبر خوب با انتشار این عکس توییت زد: يه بسته از خبرخوب هايي 
كه خوندنش حالتون رو بهتر خواهد كرد.

محمدرضا محي الدیني با انتش�ار این عک�س توییت کرد: 
سلبريتي هايي كه پشت در سفارت فرانسه و... شمع روشن مي كنيد!! 
آدرس س��فارت يمن را بلديد يا ترجيح مي دهيد چراغ خاموش از 
كنار پيكرهاي خونين كودكان يمني رد ش��ويد؟! چشم هاي اينها 
آبي نيست يا خونشان رنگ ديگريس��ت غيررنگ كودكان اروپايي 

و امريكايي؟

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 

نیره ساری
  گزارش  یک

پياده در شهر !
براي گردش در شهر اگر برنامه دقيقي نداشته باشيد، در خيابان ها سرگردان 
مي شويد، اما اگر راهنمايي دقيق داشته باشيد، مي توانيد مكان هايي كشف 
كنيد كه شگفت زده تان كند. »پياده« اپليكيشني است كه تعدادي جوان 
خلاق ايجاد كرده اند و با دادن مسيرهاي پياده روي در محله هاي مختلف 

قصد دارند، رابطه بهتري بين شهر و شهروندان ايجاد كنند. 
در ايران و حتي در س��طح بين المللي عيناً مش��ابه اپليكيشن پياده وجود 
ندارد. در واقع اين راهنماي ديجيتال، سيستم روزنامه نگاري شهري را با 
سيستم هاي جست وجوي پيشرفته تلفيق كرده و آن را در اختيار شهروندان 
گذاشته است.  »پياده« مس��يرهايي كه براي رس��يدن به مكان ها نشان 
مي دهد، مسيرهاي پياده روي است. اينكه مردم براي رسيدن به مكان هاي 
ديدني پياده در ش��هر راه بروند، ايده جالبي اس��ت؛ چون در كلانشهرها 

به واسطه زندگي ماشيني، پياده روي تقريباً از ياد رفته است. 
در اين اپليكيشن، رويدادهاي فرهنگي اعم از تئاتر، گالري ها و همين طور 
رستوران هاي مختلف هم معرفي مي شود، كاملًا هم رايگان است. انتخاب 
اين مكان ها و رويدادها هم براساس س��لايق جامعه و شهروندان بوده. در 

پياده هميشه مخاطب محور اصلي تصميم گيري هاست. 
اين اپليكيش��ن كمتر از يكس��ال عمر دارد، ولي اي��ده اش از حدود چهار 
 سال پيش به ذهن »لنا وفايي« رس��يد. بعد از اتمام تحصيلاتش در رشته 
مهندسي ژئوتكنيك در كانادا به ايران آمد و با عده اي از جوانان خوش فكر 

اين راهنماي ديجيتال را راه اندازي كرد. 
آنها همچنان تلاش مي كنند، اپليكيشن روز به روز بهتر شود تا شهروندان 

بتوانند رابطه عميق تري با شهر برقرار كنند. 
بالابردن س��طح آگاهي مردم نس��بت به اطراف ش��ان در راس��تاي اينكه 

گردشگري بومي شهري هم اتفاق بيفتد، از اولويت هاي اين ايده است. 
اين ايده تلاش مي كند تا جايي كه مي شود، شهروند تهراني را با شهرش آشنا 
كند. اين اپليكيشن دايم در حال توصيه هاي شهري است. چشم اندازشان 
اين است كه بتوانند ش��هروندان را توانمند كنند و در نهايت مردم دلشان 
بخواهد و اين امكان را داشته باشند كه به صورت مستمر و سيستماتيك در 
ساخت شهر سهيم باشند. اين موضوع در شهرسازي نوين هم مورد توجه 
قرار گرفته، در واقع مهم اين است كه بين شهر و شهروند رابطه ايجاد شود.  
پياده در آينده اي نزديك به زبان انگليسي هم عرضه مي شود تا گردشگران 
خارجي هم از آن بهره مند شوند؛ ضمن اينكه به زودي مكان هاي اجتماعي 
فرهنگي ديگر كلانشهرها هم مثل اصفهان و شيراز هم وارد اين اپليكيشن 

مي شود. 
جالب اينكه در اين اپليكيش��ن راوياني براي معرفي مكان هاي ديدني هم 
هست كه به كاربر توضيحات بيشتر مي دهند. اين افراد متخصص شهري  
هستند. البته اين متخصص ها صرفاً شهرساز نيستند. در واقع افرادي كه 
خيلي در شهر فعال و كنجكاوي مي كنند، به محض اينكه مكان جديدي 
تأسيس مي شود به آنجا مي روند و اطلاعاتش را به كاربرها مي رسانند. اين 
ايده تمام تلاشش را مي كند تا شهر و ش��هروند با هم به پيوندي عميق و 

پويا برسند. 

    معاون پرورشي و فرهنگي وزير آموزش و پرورش درخصوص مهم ترين 
برنامه هاي اين معاونت در آغاز س��ال تحصيلي جديد اظهار كرد: رويكرد 
كلي و مهم ترين برنامه هايمان براي مهر ۹۷، توسعه و گسترش فعاليت هاي 
قرآني، نماز و مهارت هاي دانش آموزان و افزايش فضاي اميد و نشاط در كف 

مدارس است كه براي آن برنامه هاي مختلفي را تدوين كرده ايم. 
   مديرعامل سازمان تداركات پزشكي هلال احمر اظهار كرد: وزارت 
بهداشت و سازمان غذا و دارو براساس بندي از قانون ششم توسعه تجويز 
داروهاي خارج از فهرست دارويي كشور را ممنوع اعلام كردند؛ ولي اگر 
دارويي خاص طبق روال قانوني تجويز شود و پزشك بتواند در كميته 
مربوطه از تجويزش دفاع كند، آن وقت م��ا قادر به تهيه آن در منطقه 

آزاد كيش خواهيم بود. 

زهرا چیذري 
  گزارش  2

کماي 7 ساله سند تحول آموزش
حدود هفت سال از تصويب و ابلاغ سند تحول بنيادين در آموزش و پرورش 
مي گذرد و به قول رهبر معظم انقلاب »آموزش وپرورش براي رسيدن به 
اهداف والاي خود نيازمند نوسازي است و اين نوسازي با تحقق سند تحول 
آموزش وپرورش امكان پذير است.« ايشان در ديدار ارديبهشت سال جاري 
خود با جمعي از فرهنگيان از تحقق كمتر از 10درصدي سند تحول بنيادين 
گلايه و تأكيد فرمودند: »تحقق س��ند تحول از واجب ترين كارهاس��ت و 
مطالبه اصلي من از آموزش و پروش اين است كه براي تحقق سند تحول، 

زمانبندي دقيقي معين و اين سند اجرا شود.«
اين سند دو نقطه عطف داشت، يكي اواخر دهه ۶0 و ديگري سال 81 كه 
در نهايت در سال ۹0 به تصويب رس��يد. با اين حال نتوانسته در طول اين 
سال ها لباس اجرا به تن كند. البته مديران آموزش و پرورش برخي اقدامات 
انجام شده در سال هاي اخير را در راستاي اجراي سند تحول و تحقق اهداف 
آن برمي شمرند؛ با اين وجود نكته مسلم اين است كه سند تحول بنيادين 
در آموزش و پرورش اجرا نشده و با وجود ضرورت، تحولي در نظام تعليم و 

تربيت به وجود نيامده است. 
اما دلايل تأخير در اجراي سند تحول در پنج سال اخير از اين جهت قابل 
توجه اس��ت كه در اين مدت اس��ناد ديگري در آموزش و پرورش اجرايي 
ش��ده اند كه كمتر با نفس تحول بنيادين در ارتباط بوده اند. اهداف سند 

توسعه هزاره، توسعه پايدار و بعد سند ۲0۳0 از آن جمله  هستند. 
حال نكته اينجاست، چرا اجراي يك سند بومي و ملي تا اين اندازه گرفتار 
دست اندازهاي برنامه نويس��ي، تدوين زيرنظام، آيين نامه، بودجه، قانون، 
هماهنگي فرابخش��ي و تحق��ق عزم ملي اس��ت. اما يك س��ند وارداتي و 
بين المللي به راحتي و خودكار در سيس��تم اجرايي و تصميماتي جايابي  
جايگزين مي شود، ريش��ه مي كند، از بودجه هاي مصوب ارتزاق مي كند و 
شبكه مي شود. به طوري كه بيش از نيمي از دستگاه هاي اجرايي كشور را 

نرم و بي سر و صدا در جهت رسيدن به اهداف خود به خط مي كنند. 
در عين حال در زماني كه براي تدوين نظ��ام، زيرنظام، تعارفات و تكلفات 
اداري براي اجراي س��ند از بين مي رود، اسناد غيرهمس��و اهداف سند را 
از دس��ترس خارج مي كنند. يعني هر روز ديركرد در اجراي س��ند تحول 
بنيادين به صورت تصاعدي به نظام تعليم و تربيت كشور ضرر مي رساند و 
هزينه ها و فرصت هاي تربيتي كه از دست مي رود در برخي موارد غيرقابل 

جبران خواهند بود. 
حالا با كدام توجي��ه وزير آموزش و پرورش به عن��وان گزارش عملكردي 
قابل دفاع در برابر رسانه ها از برنامه هاي بلندمدت مجموعه خود در تدوين 
سياست ها و برنامه ها جهت اجراي س��ند تحول بنيادين مي گويد. به نقل 
از رس��انه ها بطحايي دو روز پيش در گردهمايي مشترك اعضاي شوراي 
معاونان، مديران كل س��تادي و اعضاي كارگروه هاي سند تحول بنيادين 
آموزش و پرورش اظهار كرد: نياز است تا برنامه جامعي تا پايان سال تدوين و 
چنين نشست هايي برگزار شود كه هماهنگي هاي لازم براي اجرا و استقرار 
س��ند صورت گيرد.  س��يدمحمد بطحايي ادام��ه داد: تلاش هايي كه در 
دهه هاي گذشته براي ايجاد تحول در وزارت آموزش و پرورش انجام گرفته 
است، نشان مي دهد در فعاليت هاي بخشي توانسته ايم خوب عمل كنيم، اما 
هر جا لازم بوده تا اين فعاليت ها فرابخشي شود، نتوانسته ايم هماهنگي هاي 
لازم را ب��ه خوبي انجام دهيم و اين نقطه چالش و آس��يب اس��ت.  به نظر 
مي رسد با اين ميزان وقت كشي عمداً يا سهواً اجراي سند تحول بنيادين در 
اين دولت محقق نشود، چه برسد به اينكه بخواهد ثمرات قابل مشاهده اي 

در چشم انداز 1404 براي نيروي انساني كشور رقم بزند.  

عليرضا سزاوار

علی شیربند| میزان


